Obituary

The Eastern Mediterranean Health Journal mourns two leaders of health work in the Region

Dr Ezzat Mustafa to the Mercy of God: a generation in an individual

On Saturday, 23 August 2014, Dr Ezzat Mustafa passed away in Malaysia at the age of 90 years. Dr Mustafa is considered a witness to his times and a true representative of his exceptional generation, who stood fast and rose to the many challenges that faced them. They made great achievements from which the following generations are still reaping the fruits.

Perhaps the most important of these achievements was the founding of the Council of Arab Ministers of Health and the establishment

of its executive office, as well as the standardization, Arabization and publishing of medical terminology. It was Dr Ezzat Mustafa and his peers, in their capacities at the Arab Medical Union, who were behind the founding of the Committee for Standardization of Medical Terminology. From their positions within the Council of Arab Ministers of Health, they worked on having the WHO Regional Office for the Eastern Mediterranean entrusted with the responsibility of pursuing work on the Unified Medical Dictionary and constantly updating it. As noted by Dr Mustafa Ezzat in the preface to the first edition, issued in Baghdad in 1973, the Unified Medical Dictionary was "a modest step on the path to true Arab unity". Dr Mustafa and his fellow Arab Health Ministers and members of the Arab Medical Union established the Arab Board of Medical Specializations and set up academic accreditation standards. These efforts also contributed to promoting the use of the Arabic language and its recognition as a working language at the WHO and its Regional Office for the Eastern Mediterranean.



Dr Mustafa honoured during the fifty-second session of the Regional Committee for the Eastern Mediterranean, Cairo, Egypt, 2005

Dr Mustafa and his fellow Arab Health Ministers exerted sincere efforts to achieve a number of other projects, but time was not enough for these projects to realize the success achieved for others. They are now in the custody of succeeding generations.

Dr Mustafa was born in 1925 in the little town of Anah in Iraq. He graduated from the College of Medicine of Damascus University in 1949. After that he returned to Iraq to serve his country. He was elected head of the Iraqi Medical Syndicate (1968–1977) and shouldered the responsibility of the Ministry of Health in Iraq for over 10 years through two successive governments (1966–1977), where he worked hard and realized important achievements in the development of medical education and health services throughout Iraq, as well as calling back national professionals who were forced to remain outside Iraq.

May Allah bless the soul of Dr Ezzat Mostafa and rest it in paradise.

رثاء

تنعى المجلة الصحية لشرق المتوسط اثنين من قادة العمل الصحي في الإقليم الدكتور عزت مصطفى الى رحمة الله: جيلٌ في فرد

شهد يوم السبت الثالث والعشرين من شهر آب/ أغسطس لعام 2014 وفاة الدكتور عزت مصطفى ، في ماليزيا، عن عمر يناهز التسعين عاماً. يعتبر الدكتور عزت مصطفى شاهد على عصره وعينة ممثلة أصدق التمثيل لجيله الاستثنائي الذي تصدّى لتحدّيات كبيرة وحقّق إنجازات لاتزال الأجيال التي تلته تجني ثهارها، ولعل أهمها تأسيس مجلس وزراء الصحة العرب، وتشكيل مكتبه التنفيذي، وتوحيد المصطلحات الطبية وتعريبها ونشرها، فقد كان الدكتور عزت مصطفى وأترابه من مواقعهم في اتحاد الأطباء العرب على أن يُعهد إلى العرب وراء تأسيس «لجنة توحيد المصطلحات الطبية»، ثم عملوا من مواقعهم في مجلس وزراء الصحة العرب على أن يُعهد إلى المكتب الإقليمي لمنظمة الصحة العالمية بمتابعة العمل في المعجم الطبي الموحد لتحديثه باستمرار، وكها أشار الدكتور عزت مصطفى في مقدمة الطبعة الأولى التي صدرت في بغداد عام 1973، فإن المعجم الطبي الموحد هو «خطوة متواضعة على درب الوحدة العربية وعمل في منظمة المحربي للاختصاصات الطبية وإرساء معايير الاعتهاد الأكاديمي، وفي تعزيز استخدام اللغة العربية واعتبارها لغة عمل في منظمة الصحة العالمية وفي مكتبها الإقليمي لشرق المتوسط.

وهناك مشاريع أخرى بذل الدكتور عزت مصطفى وزملاؤه من وزراء الصحة العرب جهوداً مخلصة لتحقيقها، ولم يسعفهم الوقت لتحقيق قدر من النجاح كالذي تحقق لغيرها، فبقيت في عهدة الأجيال التالية لهم.

ولد الدكتور عزت مصطفى عام 1925 في بلدة «عانة» الصغيرة في العراق التي تستلقي بهدوء في أحضان نهر الفرات، وتخرج من كلية الطب في جامعة دمشق عام 1949، ثم عاد إلى العراق ليخدم بلده، ثم انتُخب نقيباً للأطباء (1968–1977)، وتسلم مقاليد وزارة الصحة لأكثر من عشر سنوات في حكومتين متتاليتين (1966–1977)، حيث عمل جاهداً وحقق الكثير من الإنجازات في تطوير الخدمات الصحية في عموم العراق، وتطوير التعليم الطبي، وإعادة الكفاءات العراقية التي اضطرت للابتعاد عن العراق.

رحم الله الدكتور عزت مصطفى، وأسكنه فسيح جنانه.

Obituary

Dr Mamdouh Gabr

Dr Mamdouh Gabr passed away early on Tuesday 26 August 2014, in Cairo, Egypt, at the age of 87 years, ending a life of great health and societal accomplishments.

Dr Gabr obtained a bachelor's degree in medicine and surgery from the College of Medicine, Cairo University in 1947, a diploma in paediatrics in 1950 and a doctorate in paediatrics in 1951. He carried, ever after, the banner of health work which best serves people and communities, at national, regional and global levels.

Perhaps the most important characteristic of Dr Gabr's life is the fact that it represents a unique case of a firm balance between academic, scientific and fieldwork skills on the one hand, and the "political tasks" and actions dictated by these tasks, especially for one destined to lead the health sector, on the other. During his eventful life, Dr Gabr served as Minister of Health, secretary-general of renowned national health institutions, such as the Medical Syndicate, and was head of several civil society organizations, which witnessed great development under his leadership.

Among the most important posts Dr Gabr held, were Minister of Health (1978–1982), Head of the Medical Syndicate (1984–1992), President of the Higher Population Council (1978–1981) and Secretary-General of the Egyptian Red Crescent Society from 1991 until his death



Dr Gabr honoured during the sixtieth session of the Regional Committee for the Eastern Mediterranean, Muscat, Oman, 2013

Important milestones in Dr Gabr's life at the international level included his presidency of the African Medical Organization, the International Union of Nutritional Sciences and the International Pediatric Association (1992–1995). He was also a member of the Regional Consultative Committee of the WHO Regional Office for the Eastern Mediterranean for three successive decades and President of the International Federation of Red Cross and Red Crescent Societies (1997–2005).

WHO staff will miss Dr Mamdouh Gabr and the high standards which he always strived to maintain in his work.

رثاء

الدكتور ممدوح جبر

انتقل إلى رحمة الله الدكتور ممدوح جبر فجر الثلاثاء السادس والعشرين من شهر آب/ أغسطس 2014، عن عمر يناهز 87 عامًا، في ختام مسيرة حافلة بالإنجازات الصحية والمجتمعية الضخمة، وذلك في القاهرة، جمهورية مصر العربية.

وكان الدكتور ممدوح كامل جبر قد حصل على بكالوريوس الطب والجراحة من كلية الطب في جامعة القاهرة عام 1947، وعلى دبلوم طب الأطفال عام 1950، وعلى الدكتوراه في طب الأطفال عام 1951، ليحمل لواء العمل الصحي المفيد للناس وللمجتمعات، على النطاق المحلى والإقليمي والعالمي.

ولعل أهم ما يميز مسيرة الدكتور ممدوح جبر أنها تمثل حالة فريدة من التوازن الراسخ بين المهارات الأكاديمية والعلمية والميدانية من جهة و»المهام السياسية» وما تمليه من ضرورات ولاسيّما لمن كُتب عليه قيادة القطاع الصحي وزيراً للصحة، وأميناً عاماً لمؤسسات صحية وطنية ضخمة، مثل نقابة الأطباء، ورئيساً لمؤسسات المجَتمع المدني، مثل الجمعيات الكثيرة التي قادها وطورها.

ومن أهم المحطات في مسيرة الدكتور ممدوح جبر تقلده منصب وزير الصحة (1978-1982)، ثم اختياره نقيباً للأطباء في الفترة من (1984-1992)،ورئيس المجلس الأعلى للسكان (1978-1981)، وأميناً عاماً للهلال الأحمر المصري منذ عام 1991 وحتى وفاته.

أما أهم المحطات في مسيرة الدكتور ممدوح جبر على الصعيد الدولي، فهي توليه رئاسة المنظمة الطبية الإفريقية ورئاسة الاتحاد الدولي لعلوم التغذية، ورئاسة الاتحاد الدولي لطب الأطفال (1992-1995)، وعضوية اللجنة الاستشارية الإقليمية لمنظمة الصحة العالمية لشرق المتوسط طيلة ثلاثة عقود متتالية، ورئاسة الاتحاد الدولي للصليب الأحمر والهلال الأحمر (1997-2005).

إن العاملين في منظمة الصحة العالمية، سيفتقدون الدكتور ممدوح جبر والمعايير الرفيعة الجودة التي كان يحرص على توفُّرها في عمله.